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مرتضــی مردعلی هــم یکی از 
پیشکســوتان ورزش کیش آن هم در 
رشــته های مختلف است او سال ها با 
فوتبال در جامعه ورزشی کیش مطرح 
بوده  و پس از آن کاراته، والیبال ساحلی 

و بدنسازی را پیگیری کرده است. 
مردعلي از اوایل دهه ٦٠ به واسطه 
مسئولیت  پدر در سازمان عمران کیش 
، بــه جزیره کیش مهاجرت کرد. در آن 
زمان کیش فاقد امکانات ورزشي بود و 
او همچون سایر بچه هاي بومي جزیره 
به ورزش فوتبال علاقه مند شــد. او به 
یاد دارد که در آن سالها مسابقات فوتبال 
کیش در زمین خاکي پشــت مدرسه 
مولوي برگزار مي شــد و علاقمندان 
براي تماشــاي مسابقات فوتبال کیش 
همیشه در کنار آن زمین حضور داشتند.
مردعلی کم کم وارد تیم مدرســه 
شد و در تمام دوران تحصیل از ابتدایي 
تا پایان دانشگاه در تیم منتخب مدارس 
و آموزشگاه ها حضور پررنگي داشت. 
در ســال ١٣٧٦ بطور رسمي عضو  تیم 
فوتبال امید کیش شــد  و سالها در این 
تیم که بعدها به "استقلال کیش" تغییر 
نام داد در پست دروازه باني مشغول به 

فعالیت ورزشی بود.
در ایــن بین بــا عضویت  در تیم  
فوتبال منتخــب کیش در کنار بزرگان 
فوتبــال تــوپ زد و در برابر  بازیکنان 
تیم هاي مطرح فوتبال کشور از جمله: 
پرســپولیس تهران و سایپا و…بازي 
کرد.  مردعلی پس از ســالها حضور در 
استقلال کیش به تیم فوتبال پاس کیش 
رفــت  و در آخرین ســال حضورش 
در فوتبال هــم به عنوان بازیکن با تیم 
"صیــادان کیش" به فوتبال خود پایان 
داد. اما بعد از فوتبال به واســطه علاقه 
به ورزش بــا یکي از اســاتید بزرگ 
کیوکوشین کاراته کشور)استاد شیرزاد( 
آشــنا شد و حدود ٤ ســال زیر نظر او 
شــاگردي کرد و تــا رده کمربند قهوه 
اي کاراته پیش رفت، با شیوع بیماري 
کرونا و تعطیلي اماکن ورزشي ادامه کار 
میسر نشــد و مردعلی در حال حاضر 
حدود دو ســال است که در رشته های 
والیبال ساحلي و بدنسازي فعالیت می 

کند. 
این پیشکســوت عرصه ورزش 
کیش در گفت و گــو با خبرنگار ما با 
بیان اینکه فوتبال کیش نیازمند تزریق 
روح  و نگرش تازه است، گفت: به نظر 
من مشکلات فوتبال کیش آنقدر طیف 
وسیعي دارد که در یك مصاحبه کوتاه 
نمي شــود به تمام ابعاد و جزییات آن 
بصورت جامع و موشکافانه پرداخت. 
ولي از جمله مشکلات اصلي ما از سوء 
مدیریت نشــات مي گیرد. عدم بهره 
منــدي از امکانات موجود، فرد محور 
بودن در راس امور،عــدم بکارگیري 
نیروهاي علاقه مند و… گوشــه ای از 

مشکلات حوزه فوتبال کیش است. 
در ادامه گفتگوی ما با ایشان  را 

می خوانید: 
با توجه بــه تجربه ای که از 
حضور در  فوتبال جزیره کیش 
در ســال های پیش دارید  کمی از 
حال و هوای آن ســال ها برایمان 

بگویید.
در آن سالها کیش با اینکه امکانات 
زیادي نداشــت ولــي از نظر فوتبالي 
بسیار پررونق و فعال بود. یادم می آید 
مدیرمدرسه ما خودشان خیلی در این 
زمینه علاقمند بودند  و اهمیت زیادي 
برای فوتبال قائل بود. فوتبالیست هاي 
بزرگي هم نســل ما بودند و سالها در 
تیم هاي مختلف کیش میدرخشیدند. 
همان آقــاي مدیرمدرســه بعدها در 
کســوت رئیس هیــات فوتبال کیش 
خدمات بســیار ارزنده اي را به نســل 
جــوان کیش کردند و ســالها با هزینه 
بخش خصوصي تمام وقت خودشان 
را بــراي اعتلاي فوتبال جزیره صرف 

نمودند. 
برگــزاری نشســت هــای 
مشــاوره و تبــادل و انتقــال 
تجربیات پیشکسوتان در فوتبال 
کیش را تا چه حد مفید مي دانید؟

از نظر من در صورتي این نشست 
ها مفید و کارآمد خواهد بود که گوش 
شــنوایي براي این تبادل نظرها باشد 
وگرنه صِرف تشکیل جلسه و نشست 

هاي ناکارآمد دردي دوا نخواهد شد.
چــه صحبتي براي نســل 

حاضر بازیکنان دارید؟
دنیــاي امروز و دنیــاي زمان ما 
داراي تفاوت هاي زیادي است. به نظر 
من در زمان گذشــته و هم نسلان من 
عاشــقانه به این ورزش مي پرداختند 
ولي الان تفکرات و انتظارات متفاوت 
شده اســت. تنها توصیه من به عنوان 
یك پیشکسوت فوتبالي این است که 
حتما مسائل اخلاقي را در اولویت قرار 
دهند و همواره به بزرگان خود احترام 
گذاشته و سعي کنند زندگي سالمي را 

براي خودشان فراهم کنند.
نظرتان درباره ظرفیت های 
فوتبال کیــش و توانمندی های 

فوتبالیست های کیش چیست؟
ببینید؛ کیش همیشه پتانسیل بلقوه 
اي در ایــن زمینه داشــته و دارد .علی 
الخصوص در بخــش بومیان جزیره 
استعداد هاي نابي را داشته ایم و الان هم 
داریم . دوســتان قدیمي و همبازیهایی  
دارم کــه هنوز هــم خالصانه در حال 
خدمت رســاني در این حوزه هستنند. 
ولي این به خودي خود کافي نیســت. 
در کیــش نیازمنــد تزریق یك روح  و 
نگرش جدید به فوتبال هســتیم . نیاز 
داریم که از امکانات خوب کیش بهره 
بیشتري ببریم ولي سوال من این است 
که آیا این اراده از سمت مسئولین وجود 
دارد یا خیر؟ اگر جواب بله اســت که 
خیلي جاي خوشحالي دارد ولي حتی 
اگر هم پاسخ این باشد متاسفانه مسیر 
و برنامه درستی  برای نیل به این هدف 

طی نمی شود !
 بــرای پیشــرفت فوتبال 
جزیــره چه باید کــرد و از نظر 
شما از این راه می توان به رشد و 

توسعه اقتصادی هم رسید؟
قطعــا؛ در کل دنیــا، فوتبال یك 
مقولــه مهم اقتصادي بشــمار مي آید 
همچنین ابزاري اســت کــه مي تواند 
رونق گردشــگري را به همراه داشــته 
باشد. حلقه مفقوده اي که امروز کیش 
به شــدت به آن نیاز دارد بروزرساني 
امکانــات در جذب تیم های داخلی و 
خارجی  جهت برگزاري اردوهاي بلند 
و کوتاه مدت اســت. مسئولین ما مي 
توانند با توسعه زیرساخت هاي فعلي 
و همچنین برگزاري مسابقات دوستانه 
بین المللي ، برگزاري فســتیوال هاي 
جهاني و منطقه اي، استعداد یابي و… 
نقش پر رنگي را در جذب گردشگر و 

سرمایه گذار داشته باشند.
مشکلات حال حاضر فوتبال 

کیش را در چه می بینید؟
به نظــر من مشــکلات فوتبال 
کیش آنقدر طیف وســیعي دارد که در 
یك مصاحبه کوتاه نمي شــود به تمام 
ابعاد و جزییــات آن بصورت جامع و 
موشــکافانه پرداخت. ولــي از جمله 
مشــکلات اصلي ما از سوء مدیریت 
نشــات مي گیرد. عــدم بهره مندي از 
امکانات موجــود، فرد محور بودن در 
راس امور،عــدم بکارگیري نیروهاي 
علاقه مند و… گوشه ای از مشکلات 
حوزه فوتبال اســت. باید عرض کنم 
اصــولا تفکر توســعه و ارتقاء فوتبال 
کیش وجــود ندارد و بــه عقیده بنده 
همین یك جمله خود گویای همه چیز 

است ...
چرا بــه گواه بســیاری از 
کارشناســان و اهالــی فوتبال، 
فوتبال کیش نســبت به گذشته 
عقب گرد داشــته و پیشــرفتی 

نکرده است؟
همانطور کــه پیش از این عرض 
کــردم بنده عامل اصلي این عقب گرد 
را مسائل مدیریتي میدانم، کیش بستر 
بســیار خوبي براي توسعه ورزش به 
ویژه فوتبال دارد. شما اگر نگاهي گذرا 
به فعالیت ســایر رشــته هاي ورزشي 
اعــم از انفرادي و گروهــي بیندازید 
کاملًا متوجه خواهید شد که تفاوت ها 
چقدر فاحش است. در گذشته هاي نه 
چنــدان دور کیش داراي لیگ منظم و 
پویایي بود همه ســاله تیم هاي مطرح 
کشور و حتي برخي تیم هاي خارجي 
به جزیره مســافرت مي کردند و با تیم 
هاي داخلــي و محلی  کیش تمرین و 
مســابقه برگزار مي کردند اما الان چی 
؟! کــدام لیگ ؟! کدام اســتعداد 
یابي؟ !کدام اردو؟ !یادم مي 
آید سال ٧٩قهرمان لیگ 
فوتبال کیش شــدیم با 

هزینــه بخش خصوصــي و حمایت 
هاي هیات فوتبال و سازمان منطقه آزاد 
کیش  یك هفته در کمپ تیم هاي ملي 
اردوي تدارکاتي برگزار کردیم جایي 
که شــاید در رویاي ما هم نمي گنجید 
ولي متاســفانه در حال حاضر من هیچ 

نقطه امیدي در این راستا نمي بینیم.
از هیئت فوتبــال کیش چه 

انتظاری دارید؟ 
انتظار خاصــي از هیات فوتبال 
نمیتوانم داشــته باشم چون سالهاست 
که دوستان بر مسند قدرت هستند ولي 
خروجي کار چیزي نیست که ما قدیمي 

هاي فوتبال را دلگرم نماید. فوتبال 
کیش مثل درخت کهنســال و با 

اصالتي اســت که مدتهاست بر اثر 
غفلــت برخي دوســتان در حال 
خشك شدن است و این یعني از 
بین رفتن زحمات افراد محترم 
و دوســت داشــتني که شاید 
خیلي هاشــون الان دیگه از 
بین ما رفته اند  ولي ســالهاي 
سال با خون دل براي فوتبال 

جزیره زحمت کشیدند.
چه  کیــش  فوتبــال 

ظرفیت هایی دارد که تا کنون 
از آن غفلت شده است؟

نه تنها فوتبــال کیش بلکه خود 
جزیــره کیش در حوزه های مختلف 
ظرفیت هاي بســیار بالایي در بحث 
جذب ســرمایه گذارهــاي داخلي 

و خارجــي ، جــذب توریســت از 

کشورهاي همسایه و بسیاري ظرفیت 
هــاي دیگــر دارد . کیــش از نظر زیر 
ساخت شــرایط نسبتاً مطلوبي دارد .ما 
میتوانیم با یك برنامه و مدیریت قوي و 
دلســوز ، کیش را پویا کنیم شك نکنید 
این اتفــاق تاثیر مثبتــي در رونق  کل 

جزیره خواهد داشت.
چقدر به نقش مدارس فوتبال 

و آموزش از پایه اعتقاد دارید؟ 
بسیار زیاد، در سالهاي دور فوتبال 
جزیره  رونق بسیار زیادي داشت ولي 
امــروزه مدارس و آکادمي هاي فوتبال 
نقش مهمي در تربیت فوتبالیست هاي 
جوان و کشف اســتعداد آنها برعهده 
دارند. ولي نکاتي را باید به این موضوع 

اضافه کنم:
اول اینکه بنظر من مدارس فوتبال 
باید تحت نظارت فني هیات فوتبال و 
فدراسیون باشــند و براي ارتقاء سطح 
دانــش مربي هــا کلاس هاي مختلفي 
برگزار شود و ســطح دانش آنها بروز 
رســاني شــود. ضمن اینکه آموزش و 
پروش هم مي بایســتي در خصوص 
جذب مربي هاي ورزشــي حساسیت 
خاصــي را مدنظــر قرار بدهنــد و با 
همکاري مجموعه هیات فوتبال و … 
اســتعداد هاي نهفته کودکان را کشف 

کنند.
سطح کیفی فوتبال کیش را 
در حال حاضر چگونه می بینید؟
بسیار ضعیف ولي قابل ترمیم...

ســخنی با مسئولان ورزش 
کیش داشته باشید؟

از همه تشکر میکنم  و توصیه هاي 
که به عنوان یك پیشکســوت ورزشي 
دارم؛ ایجــاد و گســترش زمین هاي 
والیبال و فوتبال در مناطق مختلف شهر 
و جایي که تراکم جمعیتي بالایي دارند، 
ایجاد  و گسترش زمین هاي ورزشی در  
سواحل براي والیبال ساحلي وبازیهای 
ســاحلی  و  نظارت بیشتر بر عملکرد 
هیــات هاي کــم کار و علت یابي این 
کم کاري ها و عدم بازدهي و مشورت 
با بزرگان اســت. این مــوارد از جمله 
موضوعاتی هســتند کــه باید به آن ها 

توجه ویژه داشت.
اگــر مــوردی در ســوالات 
نبود اما مایل به بیان آن هســتید 

بفرمایید.
به عنوان شخصي که سالهاست در 
جزیره حضور دارد و در حوزه ورزش 
و اقتصاد فعال است از مسئولین محترم 
ســازمان منطقه آزاد کیش درخواست 
میکنم از بخش خصوصي و ســرمایه 
گذار در حــوزه ورزش حمایت ویژه 
داشته باشند .من همیشــه با افتخار از 
ســرمایه گذاري جناب علیرضا  نوري 
یاد میکنم در حوزه ورزش ایشــان به 
معناي واقعي همیشه حامي کیشوندان 
و ورزشکاران بوده اند الان هم با ایجاد 
مجموعه ورزشــي vip مریم یادگاري 
ارزنده ازخودشــان بجاي گذاشتند که 

بنظر من جاي تقدیر دارد.
سپاس از شما که در این گفت 

و گو شرکت کردید.
ممنونــم از شــما و همــکاران 
محترمتــان در مجموعــه وزیــن و با 
اصالت اقتصاد کیش که همواره حامي 
کیشوندان و راهي براي حل مشکلات و 
انعکاس دغدغه هاي آنها بوده و هستید.

مرتضی مردعلی پیشکسوت جوان عرصه ورزش در کیش که سال های زیادی را در فوتبال  و ورزش کیش 
حضور داشته  است مقوله مدیریت  در ورزش را بسیار مهم ارزیابی می کند. وی  می گوید سالهاست که دوستانی  بر 
مسند قدرت و مدیریت ورزش و فوتبال کیش هستند ولي خروجي کار چیزي نیست که ما قدیمي هاي فوتبال  و ورزش 
کیش را دلگرم نماید. وی در سخنان خود می افزاید:  فوتبال کیش مثل درخت کهنسال و با اصالتي است که مدتهاست 
بر اثر غفلت برخي دوستان در حال خشك شدن است و این یعني از بین رفتن زحمات افراد محترم و دوست داشتني که 

شاید خیلي از آن ها از بین ما رفته اند ولي سالهاي سال با خون دل براي فوتبال جزیره زحمت کشیدند.

مرتضی مردعلی؛ پیشکسوت فوتبال در جزیره کیش:

فوتبال  و ورزش كيش 
نيازمند تزريق يك روح  و 

نگرش تازه است

به گــزارش خبرنگار اقتصاد کیش؛ 
جایگاه  کســوت و تجربه انسان ها 
از دیرباز در فرهنــگ کهن ما مورد 
تاکید بوده اســت.در این مورد مَثَل 
های فراوانی در ادبیات فارســی را 
می توان یافت. در ورزش نیز احترام 
به کســوت و سابقه خاک خورده ها 
و اســتخوان خرد کرده های ورزش 
یکی از مواردی است که همواره مورد 
ســفارش قرار گرفته اســت. ضمن 
اینکه اهمیت اســتفاده از تجربیات 
ارزشــمند پیشکســوتان و انتقال 
صحیح این تجربیات به نسل جوان 
و جویای نام نیز بر کسی پوشیده 
نیست. »پیشکسوت« در یک تعریف 
عام ورزشکارانی را شامل می شود 
که از حضور در مسابقات قهرمانی 
بازنشسته شــده اند و باید توجه 
داشــت کلمه پیشکســوت دارای 
یک اعتبــار اجتماعی اســت که در 
اکثریت موارد کمتر به آن توجه می 
شــود. به زبان دیگر کسوت ردایی 
نیســت که بتوان از بــازار خرید یا 
با حکمی از صاحب منصبی گرفت!
تجربیات و داشته های انسان ها در 
طول دوره فعالیت حرفه ای شان  با 
اهمیت است و چون گنجینه ای است 
که می تواند در اختیار نسل های بعدی 
قرار گیرد. اگر از تجربیات استفاده 
درست شــود نیاز به صرف هزینه 
و دوباره کاری نیست و زمان برای 
برنامه ریزی هدفمند هدر نمی رود.
در همه جای دنیا باشگاه ها و سازمان 
های ورزشی خود را موظف می دانند 
از پیشکســوتان ورزشی حمایت 
کنند. کســانی که سرمایه عمر خود 
را در راه اعتــلای یک ورزش  هزینه 
کــرده اند و ویترین افتخار تیم های 
خود بودند، بنابراین باشــگاه این 
افراد را به عنوان نیروهایی باتجربه 
بــه کار می گیرد تــا صاحب پایگاه 
مردمی قوی و تشکیلات منظم اداری 
باشــد. در اســتفاده از این نیروها 
نیــل به اهداف ملی مد نظر اســت. 
از سوی دیگر خانواده ای که می بیند 
از قدیمی های یک رشته ورزشی به 
نحو شایســته ای حمایت صورت 
می گیرد، تمایل بیشتری برای ادامه 
ورزش فرزند خود نشان می دهد و 
با افزایش جمعیت ورزشکار، جامعه 
بیشتر به سمت پویایی، سلامت و 
طراوت می رود.عکس این موضوع 
و چالش هایی که ممکن است به دلیل 
بی توجهی در پایان عمر ورزشــی 
یک پیشکسوت با آن روبه رو شود، 
اهداف و ســازماندهی ورزش را در 
ابعــاد مختلف به خطــر می اندازد.
گنجینه های  پیشکسوتان،  درواقع 
بی بدیــل هســتند کــه چنانچــه 
مدیران نگاه درستی به آنها داشته 
باشــند می تواننــد بســیاری از 
چالش هــای موجــود در ورزش را 
کنــار زده و دور از دوباره  کاری یا 
موازی کاری سرمایه های بیشتری 
را جــذب اعتــلای ورزش کننــد. 

به عنوان شــخصي که سالهاست در جزیره حضور دارد و در حوزه ورزش و اقتصاد 
فعال اســت از مســئولین محترم ســازمان منطقه آزاد کیش درخواست میکنم از بخش 
خصوصي و ســرمایه گذار در حوزه ورزش حمایت ویژه داشــته باشند .من همیشه با 
افتخار از ســرمایه گــذاري جناب علیرضا  نوري یاد میکنم در حوزه ورزش ایشــان به 
معناي واقعي همیشــه حامي کیشوندان و ورزشکاران بوده اند الان هم با ایجاد مجموعه 
ورزشي vip مریم یادگاري ارزنده ازخودشان بجاي گذاشتند که بنظر من جاي تقدیر دارد.

اول اینکــه بنظــر مــن 
مدارس فوتبــال باید تحت 
نظارت فني هیــات فوتبال 
و فدراسیون باشند و براي 
ارتقاء سطح دانش مربي ها 
کلاس هاي مختلفي برگزار 
شــود و ســطح دانش آنها 
بروز رســاني شود. ضمن 
اینکــه آموزش و پروش هم 
مي بایســتي در خصوص 
جذب مربي هاي ورزشــي 
حساسیت خاصي را مدنظر 
قــرار بدهند و بــا همکاري 
مجموعــه هیــات فوتبال و 
… اســتعداد هــاي نهفته 
کــودکان را کشــف کننــد.


